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Dijous 2 d’abril, els dos conse-
llers generals d’SDP vàrem votar
en contra de l’aprovació de la Llei
de mesures urgents per implan-
tar mecanismes de reestructura-
ció i resolució d’entitats bancà-
ries. I ho vàrem fer perquè al
nostre entendre aquest text, re-
dactat a cor re-cuita, vulnera dife-
rents articles de la nostra Carta
Magna.

Malgrat el clam a la unanimitat
defensat pel grup que governa,
apel·lant a la responsabilitat i la
unitat nacional, entenem que el
sentit d’Estat no ens permetia
votar a favor d’aquesta llei, dos
dies després d’haver promès res-
pectar i fer respectar la Constitu-
ció com a consellers.

Un text d’aquesta complexitat
tècnica i d’aquesta importància
s’hauria d’haver treballat i con-
sensuat conjuntament amb totes
les forces polítiques, si hi hagués
hagut realment la voluntat políti-
ca per part de Govern. Però la via
escollida pel Govern, amb l’excu-
sa de l’extrema urgència i neces-
sitat per tramitar la llei, els va po-
sar en mans d’equips assessors
externs, de gran renom i factures
llargues que acabarem pagant
tots els obligats tributaris. I a no-
s altres, amb tot el patriotisme al
qual s’apel·lava com a única
constant per aprovar aquesta
mala llei, ens ha tocat ser convi-
dats de pedra.

El moll de l’os d’aquesta llei rau
principalment en part del règim
transitori que per qüestions de
retroactivitat i arbitrarietat vul-
nera la Constitució, transposant
per altra banda al parlament
(Consell General) decisions que
s’han de prendre en el marc de
procediments judicials o admi-

nistratius sense el respecte bàsic
de la separació de poders de
qualsevol Estat modern.

Les presses són males conse-
lleres, i la precipitació per dispo-
sar d’aquesta llei al preu que si-
gui i a tota costa, ens pot portar,
de confirmar-se el seu redactat
parcialment anticonstitucional, a
haver de retrocedir la seva apli-
cació.

Aquest camí ens pot portar a
un allargament de la sortida d’a-
questa crisi bancària, i el que és

pitjor, pot afectar per risc sistè-
mic la nostra plaça financera pel
que fa al país, per la inseguretat
jurídica manifesta.

Ara resulta que les lleis es po-
den fer retroactives en qualsevol
moment i a mida de segons qui. I
els problemes que tenim i els que
s’han creat arran de la interven-
ció no se solucionaran vulnerant
l’Estat de dret.

Aquesta és essencialment la
motivació del nostre vot, una
motivació essencialment política
en contra del que afirmava el mi-
nistre de Finances. Perquè no hi
ha res més polític, ni tasca més
important per a un conseller ge-
neral, que defensar, per sobre de
tot, la base del nostre Estat, la se-
va Constitució. 

El desplegament de la llei, en
el sentit de l’acord monetari del
30-06-2011, i de la directiva euro-
pea 2014/59, és necessari i tard o

d’hora l’havíem d’implantar per
reforçar el nostre sistema banca-
ri. Però no és una via que per si
sola pugui resoldre la situació en
el cas de la crisi BPA.

Entenem que una vegada el
Govern en funcions va escollir
l’equivocada via de la intervenció
de l’entitat bancària calia pren-
dre disposicions paral·leles de
forma ràpida i concisa.

No s’hauria pogut plantejar
una possible absorció per part
del conjunt de la resta d’entitats
bancàries del país, emparada pel

Govern i coordinada per l’INAF,
tenint en compte, tal com s’ha dit
en reiterades ocasions, que BPA
no era ni de bon tros insolvent?

Aquesta possibilitat, responent
a una pregunta meva, va ser re-
butjada pel cap de Govern en
funcions al·legant el desconeixe-
ment de la quantia de la suposa-
da sanció per part de l’òrgan ju-
dicial americà, i les seves
possibles conseqüències, sanció
que ara per ara no està prevista
per les autoritats americanes
com elles mateixes van confir-
mar.

Els dies passen, els problemes
creixen, i no només els consellers
d’SDP sinó la ciutadania d’An-
dor ra ja comença a veure que
una intervenció precipitada, una
mala llei retroactiva, són senyals
inequívocs que hi ha quelcom
que no s’ha fet bé.

El contingut de la llei aixeca la
sospita que es vulgui aprofitar la
situació, tenint en compte que el
mercat actual financer estigui so-
bredimensionat per a cinc enti-
tats bancàries.

Vist el comunicat de la darrera
setmana emès pel consolat dels
Estats Units elogiant les contri-
bucions de les autoritats ando-
rranes, estem cada vegada més
convençuts que el Govern de la
legislatura passada tenia conei-
xement de la problemàtica abans
del període electoral, i no va ac-
tuar... deixant passar el temps.

Tard o d’hora, i esperem que
més d’hora que tard, s’hauran
d’aclarir tots aquests dubtes, que
cada vegada agafen més forma
cap a la realitat. Aleshores, tin-
drem totes les respostes a la ur-
gència, a la necessitat, i a l’objec-
tiu d’aquesta mala llei.
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Resposta a la pregunta plantejada la setmana del 6 al 12 d’abril: 505 vots
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La major part dels treballadors de

BPA poden mantenir la feina?

PS i SDP haurien de
tornar a unir-se en un 

sol partit?

La resposta dels lectors: 
dimarts 21 d’abril

Per participar en la votació,
pots fer-ho a través de la
nostra pàgina web:
http://www.diariandorra.ad
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El futur de la plantilla de BPA

Una de les parts més actives arran de la in-
tervenció de Banca Privada d’Andorra han
estat els integrants de la plantilla. Els prop de
tres centenars d’empleats de l’entitat han de-
manat que es garanteixin els llocs de treball i
reclamaven que s’inclogués a la llei BPA ela-
borada pel Govern un article que fixés el man-
teniment de les places que ocupen. La
normativa finalment fa referència als treballa-
dors actuals establint que tinguin preferència
per ocupar els llocs que hi hagi. Els lectors
que han participat en l’enquesta de la web
consideren majoritàriament que el personal no
podrà mantenir la feina.  
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